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Mi nimamo previsokih plač
Letošnje gospodarsko leto todi Tobačni tovarni

LjnMjana ne prizanaša s presenečenji. Kljub le-
mu, da zapolnjnje 115 let dela, da ima že skoraj

' 30 let najuspcšnejšo jugoslovansko cigareto FUter
57 in, da je poslala na tržišče novi cigareli Stil
(zafaodnoevTopsko-ameriški bledn okus) in Niko
(močnejša, bolj polna zahodnoevropska cigareta),
ne raore uiti predvsem pri prodaji gibanjem, ki
nimajo nič skupnega z gospodarstvom, ampak jih
je giavni direktor Janez Čemažar označil kot tipič-
ne pojave lokalizma izraženega v najrazličnejših
obiikah. ŽaJ h krepitvi le teh pripomore tudi
enostransko obveščanje o položajn pri nas v Slo-
veniji, zaradi česar so komercialisti, vozniki in
potrošniki cigaret doživeli v številnih predelih
»sprejeme«, ki prav gotovo nimajo nič opraviti z
enotnim jugoslovanskim tržiščem in toiikokrat
poDdarjanim geslom o bratstvu in enotnosti.
Predvsem zaradi takega obnašanja jugoslovan-
skega trga, manj zaradi cen (prepoceni) cigaret, v
Tobačni tovarni pravzaprav težko izpolnjujejo
pian proizvodnje. Pa tudi, tako je rekel sogovor-
nik, pian ni bil postavtjen povsem na realna tla.

Take razmere pa vodstva in delavcev niso spra-
vile v malodušje, ampak so se zagrizli v posodab-
ljanje strojev in tehnologije izdelave že omenjenih
cigaret ter nove cigarete ekstra kakovosti.

»Mislim, da bi se lahko pohvalili s tem, da smo
uspeli letos posodobiti fazo pripraVe tobaka za
proizvodnjo cigaret. To pa je za kakovost cigaret
pravzaprav najbolj bistvena faza. Naši inženirji in
tehniki iz tehnične priprave dela in iz enote štiri so
s številnimi kooperanti naredili novo linijo za
toplotno (termično) obdelavo tobaka. Ta je osno-
va za sodobno tehnologijo v proizvodnji cigaret.
V proizvodnji smo razširili in posodobili tudi
strojni park za trdo polnjenje cigaret. Ti stroji
bodo omogočili izdelavo cigaret ekstra skupine in
seveda tudi izvoz teh cigaret. Linija je kupljena,

plačana z vsemi sogla ĵi in dovoljenji ter bo monti-
rana predvidoma do konca leta. Delavci Tobačne
tovame Ljubljana in zunanji sodelavci so moiali
zaradi prepovedanega uvoza in predragih strojev
poiskati domače materiale, izvirne tehnične in
tehnološke rešitve in razvozlati številne zahtevne
naloge. Moram reči, da so to opravili zelo dobro,«
je z veseljem izpostavi! ta uspeh v boju z (neugod-
nimi) gospodarskimi razmerami prvi mož našega
najstarejšega tovarni.kega kolektiva. Ni pozabil
povedati, da so kupili tudi dovolj rezervnih delov
in zaradi manjše proizvodnje tudi imeli čas boljše
vzdrževati stroje in jira tako vrniti željeno kondici-
jo, kljub temu, da so »mašine« že precej stare.

Vroči septembrski dnevi ; .

»Kako je tole teklo? V juliju je pri nas precej
ljudi na dopustu in julij je zaradi visokih tempera-
tur, pri proizvodnji in prodaji eden od slabših
letnih mesecev. Zaradi večje proizvodnje in večje
prodaje v TOZDU Tobak je prišlo avgusta do
tega, da je bila masa osebnega dohodka nekoliko
večja kot v juliju. To smo izkazali z izračunom
osebnega dohodka, ki upošteva stalen in spodbu-
jevalni del. In, ker je, vendar že prepozno, ker
smo že imeli obračun preko IBM, prišlo od SDK
opozorilo, da, če smo prekoračili avgusta julijsko
maso, moramo imeti posebno mnenje izvršnega
sveta občine, da smemo izplačati osebni dohodek.
Ko smo že dobili to okrožnico od SDK, smo mi že
imeli računalniško obdelano. Ker je bil še en dan
časa, smo takoj dali na izvršni svet vlogo, da naj
izda to soglasje. V obrazložitvi smo navedli, da
gre za prekoračitev od 0,5 clo 3,5 odstotka po
posameznih temeljnih organizacijah. Izvršni svet
je izdal sklep, da je mnenja, da ne moremo izpla-
čati takih dohodkov. Zato smo morali delati po-
noven obračun, kar je trajalo spet tri dni in zaradi

tega nismo mogli izplačati plače v petek, ampak
smo jo izplačali v ponedeljek.

Vendar na dan, ko naj bi bilo izplačilo, je prišla
nova okrožnica, dopis sekretariata za delo - nam
ga je dala v vednost SDK, po njej pa se IS po
katerem pa glede na to, da je naša masa osebnih
dohodkov bila večja zaradi večje produktivnosti,
ni potrebno mnenje izvršnega sveta. Mi seveda
nismo mogli delati še tretjega obračuna, ker bi to
pomenilo spet tri dni in bi bila plača spet toliko
pozneje, ampak smo sklicali zbore, ljudem pove-
dali situacija je takale in plače so bile namesto v
petek v ponedeljek. Nakar smo potem v ponede-
ijek naredili poračun in še to razliko iz prvega
poračuna izplačali drugič.

Vse je nam vzelo veliko časa in tudi stroškov,
saj je stala, mehanografska obdelava 650 tisoč
dinarjev, da o vsem izgubljenem času ne govori-
mo. Predvsem pa bi se morali zavedati, da ni
enostavno, če delavec ne dobi plače na tisti dan,
kot jo običajno dobi in kot jo pričakuje. Pri nas je
velika večina delavcev z razmeroma nizkimi oseb-
nimi dohodki in velika večina delavcev, ki živijo
samo od plače in, če k temu dodamo še jesenski
čas (ozimnica, šola, itn.) je to zelo problematična
zadeva. Mi smo poskušali to zakasnitev v izplačilu
malo oblažiti s tem, da smo iz samopomoči dode-
lili 66 prosilcem 1.116.500 dinarjev posojila,« je s
precejšnjo mero nejevolje razpredal ta dogodek
dolgoletni direktor in ni mogel razumeti dogaja-
nja, ki je prizadelo okrog dva tisoč delavcev, kljub
temu, da so vestno izpolnjevali in izpolnili svoje
delovne zadolžitve. Najbolj pa ga je prizadelo to,
da so najodgovornejši Ijudje bili pripravljeni zade-
vo kasneje rešiti tudi tako, kot bi jo lahko takoj in
sicer z prevzemom podrobnejših informacij, ki bi
jim prav gotovo omogočile dolgoročnejše tehtanje
kratkoročnih statističnih podatkov.
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